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دولت رئیسی و سه راهی برجام
 اصلاح طلبــان و جریــان میانــه رو با وجــود زیان 
تبلیغاتی باید از ایــن تصمیم حمایت و با آن همراهی 
کنند تا مشکلات جامعه حل شود و مردم از این شرایط 
سخت خارج شوند؛ اما درصورتی که تیم دولت جدید 
تصمیم به رفتن در مســیر سوم را داشــته باشند، باید 
درباره پرســش های زیــر تأمل کنند: اینکــه آیا اقتصاد 
کشــور توان تحمل فشارهای بیش از این را دارد یا خیر 
و می توان ایران را با سالی حدود ۱۰ میلیارد دلار فروش 
نفت اداره کرد؟ اینکه وضعیت فعلی اقتصاد جامعه 
تا چه میزان متکی بــر اندوخته های قبلی ارزی، طلا و 
کالای موجــود در خزانه و انبارها بوده اســت و تا چه 
مدت دیگر این اندوخته ها قابل برداشــت خواهد بود؟ 
اینکه عدم همراهی نسبی روسیه، چین و تا حدی اروپا 
با تحریم های یک جانبه آمریکا در شــرایط جدید ادامه 
خواهد داشــت یا خیر؟ اینکه نیازهای ضروری جامعه 
به اموری مانند واکســن، قطعــات و مواد اولیه حیاتی 
کارخانجات و کالاهای اساســی در آینده چگونه تأمین 
خواهد شد؟ و پرسش های فراوان دیگری که باید پیش 
از این تصمیــم راهبردی به آن پاســخ داد. امیدواریم 
رئیس جمهور جدید، جناب آقای رئیسی، همان گونه که 
در مناظرات و عملکرد گذشــته خود معقول و معتدل 
نشــان دادند، بتوانند این تصمیم ســخت را به گونه ای 

اتخاذ کنند که به مصلحت کشور و آینده ایران باشد.

فرصت آزمون و خطا نداریم
 از آنها که می خو اهند مردم را به زور به بهشــت ببرند 
بخواهید تــا در همین جا زندگی را بــرای مردم جهنم 
نکنند. این بهشت بردن آدم ها هم سال ها آزموده شده، 
نتیجه اش پیش رویتان اســت، مردم هم دیگر بهشــت 
نســیه قبول نمی کنند. آقای رئیس جمهور! به کارگیری 
ســالمندانی که به جای ایجاد چشم انداز، دست انداز بر 
ســر راه مردم تولید می کنند و بی انگیزگی شــان را مثل 
ویروس ســرایت می دهند هم به انــدازه کافی آزموده 
شــده و تکرارش خطاست. به کارگیری آدم های تکراری 
که دیگر اســم و رسمشــان هم دهن پرکن نیست، چه 
رســد به اینکه گره بازکن باشــند. جوان ترهای عاقل را 
بیشتر ببینید، هم انگیزه دارند و هم با دنیای جدید آشناتر 
هستند. لطفا حال مردم را خوب کنید، نجابت و شرافت 
مــردم را به پای فراموشکاری شــان نگذاریــد، آزمون و 
خطاها جزئی از زندگی شان شده، فراموش نمی کنند اما 
همچنان امیدوارانه صبوری می کنند، صبوری شان را با 

تکرارنکردنِ خطاهای آزموده جبران کنید لطفا.
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فاضلاب یا  رودخانه
 به قول فوتبالی ها ســه بر هیچ به نفع واردکننده! 
آیــا می  توانیــم از رقــم ۲۵ میلیون تــن محصولات 
کشــاورزی وارداتی مقدار ۱۰ میلیون تن از یک میلیون 
هکتار اراضی خوزســتان محصول به دســت آوریم؟ 
آیا نشدنی اســت؟ نظریه ای است که می  گوید آبیاری 
نیشکر باید در تابستان و در زمان کم آبی صورت گیرد. 
به جای آن در کشــت بهاره و پاییزه محصولات دیگر 
را می  توان جانشــین کرد. تا چه موقع باید به واردات 
اقدام کنیم. شاید اگر انجام ندهیم، شاید ۱۰ سال دیگر 
۳۵ میلیون تن باید وارد کنیــم. البته این کار به دلیل 
شرایط اجتماعی خوزســتان بسیار سخت و نفس گیر 
است؛ ولی اگر بخواهد اجرا شــود، طبعا اراده و ابزار 

لازم باید فراهم شود.
۲- تصمیــم بزرگ دیگر درباره ســد گتوند اســت 
که بسیار ســخت و حیاتی است. برخی می  گویند این 
ســد فقط ۷۰۰ واحد به EC آب اضافه می  کند (البته 
آب ســطح دریاچه) اما طبق نظــرات دیگر مقدار ۱۰ 
میلیون تن نمک در کف دریاچه انباشــته شــده است 
و به عنوان یک بمب نمکی در خوزستان عمل خواهد 
کرد. جالب اســت که برخی اظهــار می  کنند که برق 
تولید شــده به وسیله سد در ســال های گذشته (فعلا 
که همه تجهیزات برقی به خاطر شــوری آب نابوده 
شــده اســت) بهایش از هزینه انجام شــده برای سد 
بیشتر اســت. واقعا اگر معیار سنجش مفید بودن یک 
تشکیلات چنین باشد، ثابت می  کند که از فیل تنها یک 
لوله دراز را می  بینیم. یادمان باشــد قیمت نخل هایی 
که آب گتوند آن را خشــک کرده، چقدر اســت؟ اصلا 
بهایی بــرای آن متصور اســت؟ یادمان باشــد خاک 
هزاران هکتار اراضی شور شده که هزاران سال صرف 
پدید آمدن آن بوده، چه میزان اســت؟ معیارهای این 
قضاوت ناقص حتما با هیچ معیار اسلامی، انسانی و 

اقتصادی قابل سنجش نیست.
بحث سد گتوند بســیار تخصصی و پیچیده است 
و هر اظهارنظر ســطحی نظیر آنچه در ســطور فوق 
آمده، ناکافی بوده و ممکن اســت انحرافی باشــد و 
نیاز به مداقه کامل و دیده شــدن نظرات کارشناســان 
مختلف (و نه منتخب!) دارد. حتی اگر مســیر کناری 
برای گذر رودخانه به جای ریختن آب به دریاچه ســد 
را تأسیس کنیم، با تبخیر آب دریاچه، یک نمکزار وسیع 
در دل خوزســتان ایجاد کرده ایم کــه بادهای نمکی 
خوزستان و شــرق آن را نابود می  کند؛ بنابراین نیاز به 
راه حل های علمی و کاملی احســاس می  شود. سخن 
آخر آنکه پریروز دریاچــه ارومیه و آذربایجان و دیروز 
سیستان و بلوچستان مطرح بود و امروز خوزستان آنها 
را به فراموشــی سپرده است و روزهای دیگر به تدریج 
یا ناگهانی دیگر نقاط کشــور فریــاد خواهند زد. پس 
به راستی استان های دیگر را فراموش نکنیم. مهم این 

است که فکرمان را بر چه چیز متمرکز کنیم.

کوتاه از دیپلماسى

واکنش خطیب زاده
 به حوادث خلیج فارس

ایرنــا: ســخنگوی وزارت امــور خارجــه اخبــار  �
منتشرشــده درباره بروز حوادث امنیتی پی درپی برای 
کشــتی ها در منطقه خلیج فــارس و دریای عمان را 
کاملا مشکوک دانست و نسبت به هر گونه فضاسازی 
کاذب بــرای اغراض خاص سیاســی هشــدار داد. به 
گزارش اداره کل اطلاع رســانی و ســخنگویی وزارت 
امور خارجه، ســعید خطیب زاده در عین حال با تأکید 
مجدد بر سیاست جمهوری اسلامی ایران در برقراری 
و حفظ ثبات و امنیت در منطقه خلیج فارس و دریای 
عمان اظهار کرد: نیروهای دریایی ایران با اعلام کمک 
و امدادرســانی به کشــتی های عبوری در منطقه، در 
صورت نیــاز آمادگی ارائه خدمات پشــتیبانی دریایی 
را دارند. خطیــب زاده همچنین گفت: در صورت بروز 
هر گونه مشــکل در ســامانه های ناوبری کشتی های 
تجاری، جمهوری اســلامی ایران آماده کمک رسانی 
و بررســی موضوع از نزدیک است. سخنگوی وزارت 
امور خارجه آمادگی جمهوری اســلامی ایران را برای 
همکاری با کشورهای منطقه در این زمینه اعلام کرد.

روایت مقام آلمانی از مذاکرات هسته ای:
۲ هفته تا نتیجه فاصله داشتیم

ایسنا: یک مقام آلمانی با مروری بر روند مذاکرات  �
احیای توافق هسته ای، به چالش های موجود بر سر 
راه به نتیجه رسیدن این مذاکرات پرداخت. به گزارش 
شــبکه سی ان بی سی، یک مقام ارشــد آلمانی که در 
مذاکرات احیای توافق هســته ای در وین مشــارکت 
دارد، گفت مذاکرات حســاس دربــاره احیای توافق 
هســته ای حدودا دو هفته از رســیدن به یک توافق 
در ماه ژوئن فاصله داشــت، اما چندین مورد پیچیده 
هنوز حل نشــده باقی مانده اند. ایــن مقام آلمانی که 
نامش فاش نشــده، در این راســتا بیان کرد: «در ماه 
مارس عزم ما و دوســتان آمریکایی مان بر این بود که 
این کار به زودی انجام شود. بیش از چیزی که فکرش 
را می کردیــم زمان برد، اما فکــر می کنم در ماه ژوئن 
بــا دو هفته دیگر از مذاکرات جدی و اراده سیاســی 
می توانستیم به آن دست یابیم. تا آن موقع، پیشرفتی 
که انجام شــده بود، «بســیار درخور توجه بود». این 
مقام دولتی آلمــان افزود: «مثل همیشــه در چنین 
مذاکراتی، پیچیده ترین نکته ها به آخر کار محول شده 
بود، اما می توانم بگویم ما با یک کاغذ ســفید شروع 
کردیم و تا ماه ژوئن چهار متن مختلف و حدودا هزارو 
۵۲۰ صفحه مواردی داشــتیم که درباره  آنها مذاکره 
شــده بود». وقتی از این مقام آلمانی که می خواست 
نامش فاش نشود، پرسیده شد آیا دولت سیدابراهیم 
رئیســی، رئیس جمهور جدید ایــران، گفت وگویی با 
تیم های مذاکره کننده داشــته است یا نه، گفت هنوز 
هیچ تعاملی انجام نشده است. او گفت: «نشانه هایی 
کافــی دال بر ایــن وجود دارد کــه مباحثاتی واقعی 
در نظام ایران درباره چگونگی پیشــبرد این مذاکرات 
وجــود دارد». این مقــام آلمانی افــزود: «آنچه فکر 
می کنیم قدم بعد باشــد، این اســت که آنها (ایران) 
وقتی دولت جدید شــکل بگیرد، به وین باز می گردند. 
بنابراین این موضوع ما را به اواسط آگوست می کشاند 
و بعــد خواهیم دید چــه موضعی بــرای مذاکرات 
خواهند داشــت». او با گفتن اینکه مذاکرات تاکنون 
«بســیار صریح» بوده  اســت، توضیح داد: «ما درباره 
اینکه بازگشــت دوباره به برجام (توافق هســته ای) 
چگونه انجام خواهد شد، به تفاهم خوبی با ایرانی ها 
رســیده بودیم. اگرچــه نمی خواهم آنچــه را هنوز 
محــل مجادله بود، کم رنگ جلوه دهم؛ چون درخور 
توجه بود». این مقــام آلمانی درباره چالش های این 
مذاکرات نیز گفت: «آنها (ایران) تضمینی می خواهند 
که تا زمانی که کاملا به توافق پایبند هســتند، ترامپ 
دیگری در کار نباشــد؛ یعنی آمریکایی ها به ســادگی 
باز هم از توافق خارج نشــوند». او با اشــاره به لغو 
تحریم های ایــران به عنوان بخش بحث برانگیز دیگر 
این مذاکرات اظهار کرد: «ما و دوستان آمریکایی مان 
می گوییــم تحریم هایــی که باید لغو شــوند، آنهایی 
هســتند که به برجام ارتباط دارنــد و برخی دیگر از 
تنبیه ها همچنان به قوه خود باقی می مانند. مســائل 
دیگری نیز هســت که باید در مذاکرات بعدی درباره 
آنها صحبت کنیم که ایرانی ها حاضر نیستند به آنها 
پایبند باشند». به گفته او، «برهه ای فرا می رسد که به 
خاطر تداوم فعالیت های ایران در زمینه غنی ســازی 
و تحقیق و توســعه، برجامی برای بازگشــتن به آن 
باقی نمی ماند. هنوز به آن نقطه نرســیده ایم، اما این 

چشم اندازی است که همه باید به آن آگاه باشند».

شــرق: گزارش مذاکرات و توافق هســته ای در قالب پنج جلد کتاب به 
قلــم مذاکره کنندگان ایران منتشــر شــد. کتاب «راز ســربه مهر» به قلم 
محمدجــواد ظریف، علی اکبــر صالحی، ســیدعباس عراقچی و مجید 
تخت روانچی با موضوع برجام در پنج جلد و یک ضمیمه منتشر شد. به 
گزارش ایرنا، این مجموعه به عنوان گزارشی معرفی شده است توصیفی 
و مســتند درباره روند یکــی از مهم ترین پرونده هــای تاریخی ایران که 
می کوشد قرائت ایرانی از برهه ای مهم در سرنوشت معاصر را به تصویر 
بکشــد. در تدوین مجموعه حاضر یک رسالت دیگر نیز مد نظر صاحبان 
این اثر بوده اســت: «سخن گفتن با نســل های آتی، «فرزندان ایران» که 
بدانند برای حفظ دستاوردهای انقلاب شکوهمند اسلامی، کوشش ها و 
جانفشــانی دانشی مردان و زنانی که پیشران علوم و فنون بودند، واجب 

است».
این گزارش شــامل پنج کتاب اســت؛ کتاب اول «توافق موقت ژنو»، 
کتاب دوم «از توافق موقت تا اتاق نگارش»، کتاب ســوم «جدال بر ســر 
متن»، کتاب چهارم «فصل ســرد و سخت مذاکرات»، کتاب پنجم «تولد 
برجام» و کتاب پنج به اضافه یک پیوست هاســت. این مجموعه به قلم 

سیدعلی موجانی گردآوری شده است.

وزیــر امور خارجه دیروز در صفحه اینســتاگرام خود نیز خبر انتشــار 
این مجموعه کتاب را اعلام کرد و نوشــت: «سلام دوستان راز سر به مهر 
توســط مؤسسه اطلاعات منتشر شــد. در بیش از سه هزار صفحه در ۶ 
جلد روایتی قابل انتشــار از مذاکراتی که منتهی به برجام شــد را تقدیم 

ملت دلاور ایران کرده ایم. همراه با برخی از متون و اسناد مذاکراتی».
پیش تر محمدجواد ظریف پس از آخرین جلســه هیئت دولت، وعده 
انتشــار این کتاب را داده بود؛ «ان شاءاالله تا آخر هفته مؤسسه اطلاعات 
تاریخچه برجام را در شــش جلد منتشــر خواهد کــرد و آن وقت مردم 
خواهند دید که خدمتگزاران و فداییانشــان در برجام چه کردند». ظریف 
در جمــع خبرنگاران با بیان اینکه حتمــا رفع تحریم ها یکی از مهم ترین 
نیازهای کشــور بود، اظهار کرد: «بدون اینکه کشور بخواهد چشمش به 
خارج باشــد، ما به عنوان دستگاه دیپلماســی وظیفه داریم بار را از روی 
دوش اقتصــاد کشــور برداریم. تلاش هایی هم کردیــم و موفقیت هایی 
هم در دو ســال اول بود که نتیجه اش در رشــد بی سابقه کشور خود را 
نشــان داد، اما متأســفانه بدعهدی آمریکایی ها بود که در نامه اخیر به 
دبیر کل سازمان ملل ســابقه آن از شهریور سال ۹۵ را ثبت کردیم و این 

بدعهدی ها به صورت یک کتاب هم در روزهای آتی منتشر می شود».

اگر دیپلماســی مذاکرات ایران و آمریکا بر سر احیای برجام شکست 
بخــورد، هــر دو طرف زیــان بســیاری خواهند دیــد. برای جــو بایدن، 
رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا، بازگرداندن توافق هســته ای ۲۰۱۵، 
بــا امید محدودکردن دوباره  برنامه  هســته ای تهران، هدفی برتر و مهم 
اســت. همچنین برای بایدن حیاتی اســت که روابط آسیب دیده  آمریکا 

با متحدان اروپایی –مذاکره کنندگان اصلی توافق اولیه – را احیا کند.
مشــاوران بایدن بی هیچ پنهان کاری نگران این هستند که ایرانی ها از 
رونــد کنونی چنان درس هایی بگیرند که در آینده نزدیک و حتی در پاییز 

سال جاری، امکان بازگشت به توافق پیشین وجود نداشته باشد.
سال ها، ابراهیم رئیسی از حامیان «اقتصاد مقاومتی» بوده است. اما 
او، در طول مبارزات انتخاباتی، نشان داد که مایل 
به ازســرگیری برجام است، شاید به این دلیل که 
تحت فشار بود تا نشان بدهد، برخلاف اسلافش، 
مهارت و پشــتکار لازم برای رهایی از تحریم های 
آمریکا را دارد. اکنــون تنگناهای اقتصادی – که 
با مــوج پنجم کروناویروس و کمبود آب ناشــی 
از ســوءمدیریت دولتی تشدید شــده اند– برخی 
اعتراضات خشونت آمیز را به همراه داشته است.

رئیس جمهــوری جدید حرف آخــر را درباره 
احیــا یا عدم  احیای برجــام نخواهد زد. قضاوت 
نهایی هنــوز به رهبر عالی ایــران، آیت االله علی 
خامنــه ای، بســتگی دارد. وی روز چهارشــنبه 
مطالبــه ا ی کلیدی را تکــرار کــرد: اینکه ایالات 
متحده تضمیــن بدهد که بار دیگر، همانند آنچه 

ترامپ انجام داد، از توافق خارج نخواهد شد.
با این حــال، آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه 
آمریــکا و راب مالــی، نماینده ویــژه وزارت امور 
خارجــه ایالات متحــده در امور ایــران، گفته اند 

که در یک دموکراســی راهی برای بســتن دســتان رئیس جمهوری آتی 
وجود نــدارد و بهترین راه برای حفظ توافق این اســت که نشــان داده 
شــود توافق مورد نظر برای هر دو طرف کارایی دارد. اما ایرانی ها حتی 
در میــان برخی از متحــدان اروپایی آمریکا موافقانی بــرای این مطالبه 
کلیدی شــان یافته اند، به ویژه در میان آنهایی کــه هراس دارند بایدن به 
دور دوم ریاست جمهوری نرسد یا اشخاصی شبیه دونالد ترامپ بار دیگر 
رئیس جمهوری آمریکا بشــوند و توافق بار دیگر کنار گذاشته شود. یکی 
از دیپلمات های مشارکت کننده در مذاکرات احیای برجام گفت: «اگر این 

اتفاق یک بار افتاده، ممکن است بار دیگر هم رخ دهد».
هم زمان، آنچه در تأسیســات نطنز و لابراتوارهای پژوهشــی کوچک 
اکناف کشــور در حال جریان اســت، ایالات متحده را نگران کرده است. 
مهم ترین مســئله این است که ایران تولید ســوخت هسته ای اش را در 
دو سال گذشــته افزایش داده و اکنون در مقایسه با زمان خروج ترامپ 
از برجام، سوخت خیلی بیشــتری دارد. در آن هنگام، ترامپ مدعی شد 
کــه ایران به میز مذاکرات بازخواهد گشــت و توافق تــازه را با التماس 

درخواست خواهد کرد، چیزی که تاکنون اتفاق نیفتاده است.
مقامــات می گوینــد آنچه بیــش از همه نگران کننده اســت، دانش 
چشــمگیری اســت که ایران به طور مداوم با ساخت ســانتریفیوژهای 
پیشــرفته و آزمایش غنی ســازی ۶۰درصدی اورانیوم به دست می آورد، 
درجه ای از خلوص اورانیوم که فاصله ای بســیار ناچیز با درجه خلوص 

اورانیوم مورد نیاز برای تسلیحات هسته ای دارد.
یک مقام ارشــد ایرانی گفت: «هرچه زمان اجرائی شدن برجام بیشتر 
به تعویق بیفتد، ما دانش بیشــتری به دســت خواهیم آورد. اگر آمریکا 
نگران اســت، بهتر است هرچه زودتر به توافق بازگردد». در سال ۲۰۱۵، 
دولت باراک اوباما اعلام کرد اگر ایران بخواهد ســوخت لازم برای بمب 
هســته ای را تولید کند – زمان گریز هســته ای – دست کم یک سال طول 
خواهد کشــید. مقامــات می گویند، این زمان اکنون بــه چند ماه کاهش 

یافته است.

علــی واعظ، مدیر پــروژه ایران در گروه بین المللــی بحران، می گوید 
ایــالات متحده هنــوز فضا برای رفــع برخی تحریم های دیگــر دارد، از 
جمله تحریم های اعمال شــده علیه وابستگان نزدیک آیت االله خامنه ای 
و برخی از اعضای سپاه پاسداران. به گفته  واعظ، پافشاری ایران بر اینکه 
دولــت بایدن باید تعهــد بدهد که تحریم ها را از ســر نخواهد گرفت تا 
حــدی قابل فهم اســت. واعظ می گوید بدون چنیــن تعهدی بانک ها و 
سایر کسب وکارهای خارجی ریسک ســرمایه گذاری در ایران را نخواهند 
پذیرفت و بنابراین تهران هرگز به منافع اقتصادی نوید داده شــده دست 
نخواهد یافت. اما دولت بایدن می داند به هر توافقی که با ایران دســت 
یابد به مشکلی سیاسی در واشــنگتن تبدیل خواهد شد. در ۲۰۱۵، تمام 
جمهوری خواهان و شمار چشمگیری از دموکرات های ذی نفوذ با توافق 
اولیــه مخالفت کردند. به گفتــه  مقامات، به همین دلیــل آمریکایی ها 
نمی توانند تهدید «بازگشــت به تحریم ها» در صورت عدم پایبندی ایران 
به تعهداتش را رها کنند. واعظ گفت: «مسئله این است که عملا آمریکا 
نمی توانــد خــود را از ابزار قدرتمنــدی محروم کند کــه در جعبه  ابزار 

سیاست مداری اش دارد».
همچنین با ادامه  مذاکــرات، دولت آمریکا با واقعیت دیگری روبه رو 
می شود: برای نخستین بار در سال های اخیر، بازرسان بین المللی آگاهی 
اندکی از رویدادهای تأسیســات زیرزمینی نطنز دارند. تیم های بازرسی از 
ورود به بسیاری از تأسیسات منع شده اند، تأسیساتی که قبلا بازدید منظم 
از آنها داشــتند و سطح غنی سازی و هر گرم از مواد تولیدشده در آنها را 

اندازه گیری می کردند.
ایرانی ها می گویند با احیای توافق دسترســی به تأسیســات نیز از سر 
گرفته خواهد شــد، اما هیچ تضمینی وجود ندارد که دسترسی بازرسان 
به ســطح قبلی بازگردد. یک ماه قبل، بلینکن نسبت به لغو این تعهدات 
ایران هشدار داد و گفت این اقدام «بسیار نگران کننده است و مسئله باید 

حل شود». اما ایرانی ها این هشدار را نادیده گرفتند.
منبع: دیپلماسی ایرانی

به قلم مذاکره کنندگان، با نام «راز سر به مهر» و در پنج به اضافه یک جلد
کتاب گزارش مذاکرات هسته اى منتشر شد

تحلیل نیویورک تایمز از وضعیت برجام

توافق هسته ای در آستانه فروپاشی؟

محمدرضــا عــارف در صفحه اینســتاگرام خود 
خبر از دیدارش با مهدی کروبی داد و در شــرح این 
دیدار نوشت: «دیروز توفیق احوالپرسی جناب آقای 
کروبی نصیبم شد. ســرکار خانم کروبی هم تشریف 
داشــتند. هرچند آثار جسمی ناشی از تحمل شرایط 
دشوار طی شده بر چهره این یار دیرین امام و انقلاب 
هویدا بود، ولی نشاط و امیدواری متعهدانه نسبت به 
اوضاع کشور کما فی السابق در ذهن و سیمای ایشان 
بارز بود. با حافظه قوی و دقت بی نظیر، سیر تحولات 
انقلاب از ســال٤۱ تاکنون را تبییــن و تحلیل کردند. 
مشــکلات حاد معیشــتی قاطبه مردم، شکاف های 
مخل به انســجام ملی، کاهش سرمایه اجتماعی و 
به تبع آن تنزل نقش و اثربخشــی اصلاح طلبان طی 

ســال های اخیر بــا رویکردی آسیب شناســانه مورد 
بحث و تبادل نظر قرارگرفت».

او در ادامه نوشت: «صرف نظر از آثار و پیامدهای 
یکدست شــدن قدرت، ضرورت حســن اســتفاده از 
فراغ بــال حاصله برای اصلاحــات و اصلاح طلبان 
و بازســازی نظری و رفتاری ایــن جریان که بی تردید 
تنهــا بدیل تحقــق وحدت ملی و احیای مناســبات 
رضایت بخش مــردم و حاکمیت، براســاس اصول 
بنیادین انقلاب اسلامی است، متفقا مورد تأکید قرار 
گرفت. همواره بــاور داشــته و دارم درحصر ماندن 
آقایان کروبی، مهندس موســوی و سرکار خانم دکتر 
رهنورد نسبتی با مصالح و منافع ملی ندارد. مجددا 
از مراجع عالی مســئول استدعا می کنم با پایان دادن 

به این وضعیت، راه گفت وگو و تفاهم ملی را فراهم 
آورند. ان شاءاالله».

عــارف همچنیــن در گفت وگویی بــا خبرگزاری 
«ایلنــا»، دربــاره کابینه ســید ابراهیم رئیســی گفته 
است: «من اطلاعی از کابینه دولت سیزدهم ندارم و 
اطلاعات من در حد اطلاعات رسانه هاست. قطعا ما 
توقع نداریم از اصلاح طلبان در رأس کابینه استفاده 
شــود. عموما باید در چینش کابینه شایسته سالاری 
مدنظر قرار گیرد و بین رئیس جمهور و اعضای کابینه 
باید اعتماد و صمیمیت وجود داشــته باشد؛ بنابراین 
ما توقع نداریم در رأس کابینه از چهره های شاخص 
اصلاح طلب استفاده شود، اما این توقع را داریم که 
بدنه دولت فعلی قلع و قمع نشود و دولت سیزدهم 

با استفاده از تمامی ظرفیت ها و براساس شایستگی، 
کارآمدی و شــاخص های توانایی، اقتدار و همراهی 

تشکیل شود».
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظــام با بیان 
اینکــه دولت باید افراد کارآمد را به کار بگیرد، گفت: 
«به نظر من بهتر اســت با ســعه صدر روی توانایی 
افراد دقت شــود. کسانی که موفق بودند و عملکرد 
مثبتی داشــتند و آمادگی همکاری با دولت را دارند، 

به کار گرفته شوند».
عــارف همچنیــن گفت: «اگــر آقای رئیســی به 
شــعاری که دادند پایبند باشــند و دولتی فراجناحی 
تشــکیل دهند، مــا خوش بین هســتیم کــه دولت 

سیزدهم بتواند دولت موفقی شود».

شرق: محسن صفایی فراهانی، فعال سیاسی اصلاح طلب، به تازگی با حضور 
در کلاب هاوس به ســؤالات مخاطبان پاسخ داده است. او در این گفت وگو از 
موضوعاتی همچون شــرایط امروزی اقتصاد ایران، مناســبات سیاسی بعد از 
انتخابات، جایگاه تحزب در کشور و... سخن گفت که گزیده ای از آن را در ادامه 

می خوانید.
*ما در جهت تعامل با دنیا حرکت نمی کنیم و در تقابل با دنیا هستیم.

*از ابتــدا اقتصاددانان نبوده اند که بودجه کشــور را تنظیم کرده اند، بلکه 
ازسوی سیاست مداران اتفاق افتاده اســت... . برون رفت از بحران های کشور 

مثل کسری بودجه، بدون تعامل با جهان امکان پذیر نیست.
*بعد از انقلاب سرمایه داری یک بحث منفور و کاری ناپسند قلمداد شد! و 
این باعث شــد سرمایه های فکری و فیزیکی از کشور خارج شوند... . به تدریج 
نوکیســه هایی پیدا شدند که فکر کردند اگر به دولت بچسبند، می توانند بیشتر 

بچاپند و اینها البته سرمایه گذار نیستند.
* تولید ناخالص ملی ایران ۴۱۰ میلیارد دلار است، درحالی که ۱۰ سال پیش 

این عدد بیشتر از ۵۰۰ میلیارد دلار بود.
*رهبر سابق چین می گفت با شوروی نمی توانیم کاری برای کشور کنیم و 

تنها راه ارتباط با آمریکاست.
*امروز در ســال ۲۰۲۱ چین دو هزار میلیارد دلار صادرات داشــته که ۶۰۰ 
میلیارد دلار آن را به آمریکا صادر کرده است... آیا چینی که درآمد سرانه مردم 

کشورش را از ۶۰ دلار به ۱۵ هزار دلار رسانیده، باخته است؟
*مــن نمی گویم برویم با آمریــکا ارتباط برقرار کنیم، مــن می گویم با هر 

کشوری که بتوان منافع ملی را تقویت کرد، رابطه برقرار کنیم.
*اول انقــلاب، ما تدبیر آن را نداشــتیم که اول چــاه را بکنیم بعد منار را 
بدزدیم؛ ما منار را دزدیدیم و چاهی نبود و شــد این وضعیت فعلی کشور... . 
شاید اگر شعارهایی را که شــاه در آبان ۵۷ داد، پیش از شهریور ۵۷ می داد و 

نظام وقت اصلاح می شد، وضعیت کشور بسیار امیدوار کننده می شد.
*معتقدم اصلاح بهتر از انقلاب اســت؛ چون کسانی که روی کار می آیند، 

می خواهند از صفر شروع کنند.
*امیدوارم دولت به این نتیجه برســد که بگذارند آنچه مردم خواهان آن 
هستند، انجام شود. بســیاری از حکومت های دنیا یکدست هستند، اما باید از 

نیروهای توانمند استفاده بشود.
*اگر نیروهای یکدســت فعلی قدرت فکر کردن در جهان امروز را نداشته 
باشــند، بدون اینکه ســاختار اقتصادی کشــور را نداشته باشــند، این ساختار 

یکدست شکست می خورد.
*اگر آقایان به اینکه بتوانند با کار برای مردم رضایت آنان را کســب کنند. 
یکدســت بودن حکومت خوب هســت، اما وقتی توانایی و دانش و تخصص 

نباشد، بی فایده است.
*ما امروز به تکنولوژی نو احتیاج داشتیم که مثل عربستان با راندمان ۴۵ 

درصد از چاه های نفت استفاده کنیم نه با راندمان ۲۰ درصد خودمان.
*در اواخر دهه ۷۰ و اوایل دهه ۸۰ با کره جنوبی رقابت داشــتیم، اما امروز 

کره جنوبی سه برابر ما درآمد ناخالص ملی دارد.
*امــروز ما می توانســتیم خوزســتان را به عنوان یک اســتان شــاخص و 

توسعه یافته داشته باشیم، اما متأسفانه این طور نشده است.
*بعد از سال ۸۸ احزاب در ایران جایگاهی ندارند.

*در جریان انتخابات فعال نبودم، روند انتخابات از اول چیده شــده بود و 
نتیجه آن روشن بود.

*به اصلاح طلبان گفته بودم نباید کاندیدایی معرفی کنید؛ چون مشخص 
بود که رأی تعیین کننده نیست.

*خودی و غیرخودی در ایران اصلا معنا ندارد؛ هیچ کس نمی توان بگوید 
این خودی اســت و آن ناخودی. وقتی معاون وزیر صنایع بودم، به همکارانم 
می گفتم هرکس که می خواهد سرمایه گذاری کند، باید برایش فرش قرمز پهن 

کرد.
*علاوه بر فرار مغزها، فرار ســرمایه هم در ســال های گذشــته در کشور 

به  خاطر تقابل با غرب شکل گرفته است.
*شــما وقتی توســعه را مبنا قرار نمی دهید، برای گذران زندگی روستاها 
تخلیه شده و روستایی ها به شــهرها مهاجرت می کنند و این نشان دهنده  آن 

است که این بحران روز به روز در حال بیشتر شدن هستند.

صفایى فراهانى:   به اصلاح طلبان گفته بودم نباید کاندیدایى معرفى کنید

روایت عارف از دیدار با کروبى

آگهى دعوت به مجمع عمومى عادى بصورت فوق العاده 
(نوبت دوم)

بدین وسیله از تمام شرکاء محترم شرکت مسئولیت محدود 
ابنیه گستران ایلیا به شماره ثبت 354026 و شناسه ملى 

10104012587 و یا نمایندگان آنها و همچنین اعضاى هیئت مدیره 
دعوت میشود تا در جلسه مجمع عمومى عادى بصورت فوق العاده که 
به دلیل عدم رسیدن تعداد شرکاء به حد نصاب در دعوت اول در 

همین روزنامه در مورخ 1400/04/05 آگهى گردیده است مجددا 
براى بار دوم دعوت بعمل مى آیدتا در محل شرمت به ادرس استان 
تهران - شهر تهران - خ پاسداران نیستان هفتم ساختمان نور واحد 
2  در تاریخ 1400/06/04 ساعت 9 صبح تشکیل مى شود شرکت 
نمایند.دستور جلسه:-بررسى استعفاى آقاى سید مرتضى حسینى      
-استماع گزارش فعالیت هیئت مدیره به منظور امکان ادامه فعالیت 
شرکت ضمنا جهت تنظیم صورتجلسه و ثبت آن در اداره ثبت شرکت 

ها نیاز به ارائه تصویر کارت ملى کلیه حاضرین مى باشد.
عضو هیئت مدیره


